
Učiteljstvo za izboljšanje našega 
strokovno nadaljevalnega šolstva 

Z uveljavljanjem uredbe o strokovno na
daljevalnih šolah so se pokazale mnoge nje
ne hibe, ki groze, da bodo naše dosedanje 
tako lepo napredujoče šolstvo pahnile na 
nivo, ki ga naša ožja domovina nikakor ne bo 
mogla prenesti. Glavna pomanjkljivost ured
be je ta, da je sestavljena za vse področje 
naše države. V mnogih banovinah je nada
ljevalno šolstvo šele v začetku svojega razvo
ja. Za one kraje je uredba gotovo velikega 
pomena, ne tako za našo banovino, kjer ima
mo vpeljano osemletno šolsko obveznost, do
čim je v južnih banovinah običajen le še 
štirileten šolski poset. 

Na poziv sekcije JUU so se zbrali v so
boto 29. avgusta v Ljubljani učitelji iz kakih 
30 krajev naše banovine, kjer imajo obrtno 
nadaljevalne šole. 

Predsednik odseka za obrtno nadaljeval
no šolstvo tov. Josip Ambrožič, je podal pre
gledno sliko stanja sedanjega šolstva, ka
kršnega nam je ustvarila sedanja uredba. Ugo
tovil je med drugim naslednje, da pomeni 
nova uredba za našo banovino nazadovanje. 
Mnoge nevšečnosti povzroča predpis, da mo
ra vsak učitelj v začetku šolskega leta vložiti 
kolekovano prošnjo za poučevanje na obrtnih 
šolah. Vsi ti učitelji pa so posečali uradne 
tečaje in so prejeli za poučevanje na obrtno 
nadaljevalnih šolah oblastveno priznano spri
čevalo. Na podlagi teh prošenj izdaja mini
strstvo prosvete vsako leto razporede za po
samezne učitelje in predmete. V bodoče se 
naj prepuščajo interne razdelitve dela učitelj
skim konferencam na posameznih šolah. V 
banovinskem odboru za strokovne nadaljeval
ne šole ni doslej nobenega zastopnika učitelj
stva. Sklenjeno je bilo, naj se posreduje, da 
se vsakoletno vlaganje prošenj opusti, dovo
ljenja pa naj veljajo v bodoče vsaj za vsako 
triletno periodo. 

V zadnjih letih je število učencev v vseh 
obrtih precej padlo. Vzrok je pripisati go
spodarski krizi, ki je zajela tudi našo obrt, 
trgovino in industrijo. Število obrtnih vajen
cev je barometer težavnega stanja našega 
obrtniškega stanu. Pričakovati je, da bo i 
omiljenjem krize število vajencev naraščalo 
in s tem se bo dvigalo številčno tudi naše 
obrtno nadaljevalno šolstvo. 

Zborovalci so obravnavali tudi tečaje za 
učiteljstvo na obrtno nadaljevalnih šolah. 
Ugotovilo se je, da se jemlje preveč kandi
datov iz Ljubljane. Za podeželsko učiteljstvo 
bodo morali v bodoče rezervirati pač več mest 
kot doslej. 

Zakon zahteva, da je predsednik komi
sije za pomočniške izpite učitelj iz obrtno na
daljevalne šole. Ostali člani komisije pa so 
zastopniki posameznih obrtniških stanov. V 
mnogih izpitnih komisijah pa ni nobenega 
učitelja in si zato ne moremo misliti, kako 
naj posluje komisija brez učiteljskega zastop
nika. 

Vždržavanje šolstva je uzakonjeno, *a 
zadevne določbe se žal ne izvajajo. V bodoče 
naj vlagajo proračune šolski upravitelji, ban
ska uprava pa naj da nalog posameznim ob
činam, da jih vnesejo v svoje proračune. 

Vpelje naj se praksa, da dobe izpustnice 
le tisti vajenci, ki so zadostili vsem šolskim 
pogojem in dovršili šolo. Za tiste, ki so šolo 
le delno obiskovali in je niso dokončali pa se 
naj izdajajo le odhodniee. Nova uredba 
ustvarja v pogledu šol. obiska odnosno po
razdelitve učencev v posamezne razrede velik 
kaos. Predpisuje, da je dolžnost vajenca ob
iskovati šolo le do 18. leta. V primerih, ako 
stopi v obrt vajenec po 18. letu mu sploh ni 
treba obiskovati strokovne nadaljevalne šole. 
Kam bo prišlo naše obrtništvo z nešolanim 
naraščajem, pa si v današnjih časih, ko je 
treba znati vsakemu kalkulacije, knjigovod
stva, korespondence in še ostalih znanosti, 
pač lahko predstavljamo. Pomočniški izpiti 
se vrše zdaj ob različnih časih. Današnja 
konferenca pa je sklenila, naj se vrše po 
zaključku šolskega leta v strokovnih nadalje
valnih šolah. Šolo naj obiskujejo učenci vse 
dotlej, dokler traja njihova učna doba. 

Učiteljski zbor se je bavil nato še z osta
limi členi uredbe in je ugotovil, da sedanja 
uredba ne ustreza višini, na katero smo dvig
nili strokovno nadaljevalno šolo na Sloven
skem. Zato je nujno potrebna nova uredba, 
a pri sestavi te naj sodelujejo razni strokov
njaki in praktiki, predvsem učitelji in upra
vitelji strokovnih nadaljevalnih šol. 

Tudi učni načrti, ki so stopili istočasno 
z uredbo v veljavo, ne ustrezajo. Teh učnih 
načrtov, ki so veljavni za vso državo, ni mo
goče provesti v življenje niti pri nas, ker 
imamo osemletno šolsko obveznost, tem 
manj je to mogoče tam, kjer obiskujejo šo
larji osnovno šolo le 4 leta. Odsek za obrtno 
nadaljevalno šolstvo pri sekciji JUU bo zbral 
vse nasvete, ki jih je iznesel zbor, v posebno 
spomenico, ki jo bo dostavil vsem merodaj
nim činiteljem, da rešimo naše strokovno 
šolstvo pred nazadovanjem. 


